
VYHODIŤ KOSTLIVCA ZO SKRINE! 
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… alebo o víruse a nákaze klerikalizmu. 

BOŽIE SLOVO: (1 Kor 12,4-6 SSV) 

Čítanie z listu sv. apoštola Pavla Korinťanom: Dary milosti sú rozličné, ale Duch je ten istý.  5 Aj 
služby sú rozličné, ale Pán je ten istý.  6 A rozličné sú aj účinky, ale Boh, ktorý pôsobí všetko vo 
všetkých, je ten istý. Počuli sme Božie slovo! 

ÚVAHA: (na doplnenie www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 611) 

Niekedy sa o problémoch, ktoré sú skryté, ale stále prítomné a ovplyvňujúce (a kaziace) všetko, čo 
robíme, hovorí ako o „kostlivcovi ukrytom v skrini“ – vždy, keď tú obraznú skriňu otvoríme, aby 
sme z nej vybrali krásne šaty, namiesto nich znova a znova narážame na takéhoto ošklivého škeria-
ceho sa nám kostlivca. Ak by sme vyhlásili súťaž o katolíckeho kostlivca v skrini, myslím, že po-
predným kandidátom by bol klerikalizmus, ktorý v poslednom čase pápež František často spomína a 
má do veľkej miery na svedomí to, o čom sme hovorili minule – že totiž v praxi žijeme kresťanstvo 
úplne opačne, ako nás to učí Ježiš Kristus i Cirkev sama a pritom nám to pripadá úplne v poriadku! 

Čo je to klerikalizmus? Nenašiel som trefnejšie vysvetlenie, než od kanadského kňaza Jamesa 
Mallona [Džejmsa Mellouna], ktorý takto píše o jednej svojej skúsenosti: „Nikdy nezapomenu na 
odpověď jednoho muže v mé první farnosti, když jsem se ho pokoušel dostat na kurzy Alfa. Řekl mi: 
„Víte, otče, já nejsem až tak pobožný." Jako by mi ve skutečnosti chtěl říct: „Copak to nechápete? 
Chodím do kostela jednou za týden. Svou část dohody plním. Teď udělejte, co se čeká od vás, a 
nechejte mě na pokoji." … Došlo mi, že se vzpíral a projevoval rozhořčení, protože jsem porušil 
jakousi nepsanou dohodu o tom, jak se bude zapojovat do církevního života. Totiž že bude plnit jen 
to nejnutnější minimum svých náboženských povinností a já ho nechám na pokoji a nic víc od něj 
chtít nebudu. V této roli byl spokojený, protože obyčejní katolíci přece nebývají „až tak pobožní“. Z 
těch, kteří „tak pobožní“ jsou, se stávají faráři a jeptišky. Na podobný postoj jsem od té doby 
narazil ještě mnohokrát. I když II. vatikánský koncil mluvil o všeobecném povolání ke svatosti a 
misijnímu působení, průměrný katolík má dojem, že svatost a misie nejsou nic pro něj. Od toho, aby 
byli svátými a hlásali evangelium, jsou tady kněží a sestřičky. Obyčejný katolík tyhle věci prostě 
nedělá, ze své podstaty toho není schopný. Trvalo mi několik let, než jsem tento rozdíl mezi oficiální 
katolickou teologií a teologií lidovou dokázal pojmenovat: je to klerikalismus.“  

Klerikalizmus je presvedčenie, že v Cirkvi sú dve kategórie kresťanov. Tá prvá, klerici – čiže 
biskupi, kňazi a s nimi aj rehoľníci – sú niečo ako supermani. Zvláštni vyvolenci Boha, určení na to, 
aby sa odtrhnutí od sveta štúdiom, množstvom modlitby, sv. omší, pobožností a angažovaním sa v 
Cirkvi a v misiách stali svätými a presne toto sa od nich aj očakáva: že budú perfektní, bezchybní, 
dokonalí… Ak sa na nich nejaká chyba aj objaví, bár aj velikánska chyba – lakomstvo, alkoholiz-
mus, výstrednosť, sexuálne úchylky, krádež,… – je snaha zakryť to, zamiesť pod koberec, dotyčné-
ho „niekam preložiť“, pretože ako by sme mohli navonok priznať, že niekto z tejto supertriedy 
Božích supermanov má nejaké nedostatky, chyby, dokonca veľké a vážne? Títo ľudia tvoria Cirkev 
a Cirkev je tvorená v podstate len nimi. James Mallon spomína, že v jeho rodnom Írsku keď niekto 
sa stal kňazom alebo rehoľníkom, tak sa tomu hovorilo, že „vstúpil do Cirkvi“, čo veľmi dobre 
vyjadruje toto napospol rozšírené povedomie. Nakoniec, koľkokrát aj my sami o Cirkvi uvažujeme s 
oným „oni“ – čo to tam v tej Cirkvi tí biskupi a farári robia? – než z pohľadu „my – Cirkev“?  

No a potom je tu trieda laikov, oných „bežných veriacich“, ktorí samozrejme na nič také nemôžu ani 
len pomyslieť, nie sú k ničomu tak veľkému Bohom povolaní ani uschopnení, uprostred sveta 
nemajú najmenšiu šancu na svätosť, ale ani nemusia. Svätosť nie je pre nich. Vlastne ani Biblia nie 
je pre nich. Ani evanjelium. To sa vzťahuje na klerikov, nie na nich. Od nich sa nič tak hrdinské 
nečaká. Od nich sa čaká, že nespáchajú nič prehnane zlé ako je vražda, nejaká veľká krádež alebo 
veľký podvod. A ak sa v nedeľu zúčastnia sv. omše a aspoň raz za čas sa vyspovedajú zo svojich 
hriechov, tak im bude všetko odpustené. Tí prví sa spasia pre svoje skutky, lebo im bolo umožnené 
splniť Ježišove požiadavky, tí druhí zase pre veľké Božie milosrdenstvo a zľutovanie, v ktoré dúfajú 
a ktoré si onými sv. omšami a spoveďami zaisťujú. Vlastne ani nie sú skutočnými členmi Cirkvi – 
ak, tak asi len tak, ako majú cestujúci v autobuse niečo spoločné s SAD-čkou. Výsledkom je potom 
„bufetový prístup“ k Cirkvi, ktorú vnímajú ako nejakú organizáciu, inštitúciu, ako bufet, v ktorom 
klerici ako profesionáli čosi ponúkajú – omše, pobožnosti, akadémie, púte,… – a laici ako konzu-
menti si vyberajú z „jedálneho lístka“ farnosti to, čo sa im pozdáva a toho sa potom zúčastňujú ako 
diváci, viac-menej pasívni účastníci, prijímatelia, povedané drsnejšie: „pasívne obete“ pastoračného 
vyžívania sa tých „tam hore“, ktorí furt len čosi vymýšľajú a furt im to nestačí… 

Klerikalizmus, ako hovorí pápež František, je zločinom oboch, aj laikov, aj klerikov. Mnohým 
klerikom sa páči tváriť sa, že sú niečo mimoriadne, výnimočné, vyžadovať pre seba zvláštny prístup 
a privilégiá a o všetkom rozhodovať sami, zaštítení majestátom Cirkvi, ktorej sú kňazmi. A zase 
mnohým laikom tiež vyhovuje tento pohľad, pretože ospravedlňuje ich ľahostajnosť, vlažnosť a 
„chráni“ ich srdce pred mečom Božieho slova i učenia Cirkvi tým, že im dáva dôvod, prečo podľa 
neho žiť a konať nemusia a pritom je to úplne v poriadku. Je len pochopiteľné, že v rámci tohto 
pohľadu aj služba v Cirkvi je niečo, čo sa vzťahuje výlučne na klerikov, oni sú od toho, určite nie 

laici, od ktorých sa nič také 
neočakáva, ba vari sa im ani nič 
také nemá a nesmie dovoliť! 
Maximálne ešte tak kostol 
upratať alebo na brigádu okolo 
fary ísť, ale tým to končí! No 
povedzte, nie je to v praxi tak?  

Výsledkom je potom onen stav, 
ktorý opisuje James Mallon, 
ktorý jedného času mal na 
starosti pohovory s mladými 
mužmi, ktorí cítili v sebe povo-
lanie ku kňazstvu: „Vybídl jsem 
ho, aby mi popsal, jak toto 
„povolání" prožívá. Dotyčný 
nejednou začal mluvit o své touze 
po hlubším modlitebním životě, 
studiu teologie, službě druhým 
lidem a o touze všem lidem 
pomoci, aby poznali Ježíše. Když 
jsem něco takového uslyšel 
poprvé, zarazilo mě, že tento 
kandidát nepopisuje povolání ke 
kněžství, ale k životu podle křtu. 
Všechno to, co označil za věc 
vedoucí ho ke kněžství, je na-
prosto normální součást běžného 
křesťanského života: vyzrávat v 
modlitbě a duchovním životě, 
růst v poznání, hlásat evangeli-
um a sloužit druhým lidem.“  

Klerikalizmom sme napáchnutí 
všetci, či sa nám to páči alebo 
nie, na Slovensku určite. Sv. 
Augustín hovorí: „Pre vás som 
biskupom, s vami som kresťa-
nom… hriešnik spolu s vami.“ 
Všetci sme rovnakí kresťania, 
rovnakí hriešnici na ceste k 
rovnakej svätosti, líšime sa iba 
službami, ktorými si vzájomne 
slúžime. Lenže v praxi my kňazi 
často nevieme akoby „zostúpiť z 
piedestálu“, priznať si svoje 
hriechy, svoje duchovné boje, 
pochybnosti, pády a vstúpiť do 
opravdivého spoločenstva so 
svojimi veriacimi (a ospravedl-
ňujeme to tým, že „aby sme ich 
nepohoršili“) – a zase veriaci 
laici zaryto odmietajú myšlienku 
toho, že sú Cirkvou, za ktorú 
nesú zodpovednosť, v ktorej 
majú žiť, pracovať a stať sa v nej 
svätými… Ak sa chceme niekam 
pohnúť, musíme sa s týmto 
kostlivcom jasne rozlúčiť! 

UVAŽOVANIE: 

Porozprávajte sa o tom. Hľadajte, 
kde všade sa toto myslenie preja-
vuje? Čo všetko vo farnosti a jej 
živote ovplyvňuje – a aj vysvetľu-
je? Čo s tým musíme urobiť? 


